
3دو  شنبه   19  دی 1401   شماره 3596

قیمت ژیان در بازار آزاد به نزدیک ۱۰۰ میلیون تومان رسیده 
است. ژیان در ایران برای خانواده های کم بضاعت تولید می شد 

و اگر افراد پول بیشتری داشتند سراغ پیکان می رفتند.
»ژیان جزو خودروهای نوســتالژیکی است که همچنان در 
بازار یافت می شود. با اینکه این خودرو دیگر تولید نمی شود 

امــا طرفداران خاص خود را نه تنها در فرانســه که در ایران 
هم دارد.

تولید ژیان در ایران از اواخر دهه ۱۳۴۰ شروع شد. این خودرو 
در حقیقت رقیبی برای پیکان بود. ژیان در اولین سری فروش 
با قیمت ۱۲ هزار تومان عرضه شد. این در حالی بود که پیکان 

۱۷ هزار تومان قیمت داشت. ژیان در ایران برای خانواده های 
کم بضاعت تولید می شد و اگر افراد پول بیشتری داشتند سراغ 

پیکان می رفتند.
شاید جالب باشد بدانید که هم اکنون قیمت ژیان در بازار آزاد 

به نزدیک ۱۰۰ میلیون تومان رسیده است.

خودروی نوستالژیک ایرانی ها ۱۰۰ میلیونی شد
قیمت ژیان در بازار آزاد ؛

اقتصادی

فرشــید پورحاجت با اشــاره به این که مثل همیشه که بخش 
خصوصی را به فراموشــی سپرده شده اســت، گفت: قالب تولید 
مسکن کشور توسط بخش خصوصی صورت می گیرد و مجموعه 

انبوه سازان مورد کم لطفی دولتی ها قرار گرفته اند.
دبیر کانون سراسری انبوه سازان مسکن در واکنش به اظهارات 
مخبر، معاون اول رییس جمهور درباره بخش مسکن گفت: اقای 
مخبر اخیرا صحبتی داشته اســت که مردم را قرار نیست دولت 
بســازد. اشاره ایشان کاملا درست اســت، مسکن را نباید دولت 
بسازد، بخش خصوصی و مردم می سازند. اما نکته این جاست که 
ایشان در صحبت های خود، بخش خصوصی را حذف کرده است.
فرشــید پورحاجت با اشــاره به این که مثل همیشه که بخش 
خصوصی را به فراموشــی سپرده شده اســت، افزود: قالب تولید 
مسکن کشور توسط بخش خصوصی صورت می گیرد و مجموعه 

انبوه سازان مورد کم لطفی دولتی ها قرار گرفته اند.
وی عنــوان کرد: ما به عنوان متولی بخش خصوصی مســکن 
اعتقاد داریم که اگر همگرایی و هم افزایی بین بخش خصوصی و 
دولت صورت می گرفت، قطع به یقین امروز شرایط تولید مسکن 
در مدار درســتی قرار گرفته بود. در حال حاضر این همگرایی و 
هم افزایی توســط وزارت راه و شهرسازی صورت نگرفته و قطار 
توسعه مسکن و ساختمان مســکن که باید هدایتگر آن، بخش 

خصوصی باشد، مورد توجه قرار نگرفته است.

دبیر کانون سراســری انبوه سازان مســکن متذکر شد: بخش 
خصوصی به راحتی توان ساخت ۷۰۰، ۸۰۰ هزار واحد مسکونی 
را در کشــور دارد؛ به شــرطی که اهتمام و گره گشایی ویژه در 
خصوص ساختار معیوب بخش مسکن و ساختمان صورت گیرد. 
کمااین کــه اگر به آمارهای مربوط به ســال های ۹۰ و ۹۱ نگاه 
کنید، همین میزان مســکن توسط بخش خصوصی ساخته شده 

است.
پورحاجت تاکید کرد: خطاب من معاون رییس جمهور اســت؛ تا 
امروز وزارت راه و شهرســازی نتوانســته از طرفیت های بخش 
خصوصی و انجمن های انبوه ســازی استفاده بهینه کند و بخش 

خصوصی هم به نوعی از رفتارهای دولت ناامید شده است.
دبیر کانون سراســری انبوه ســازان مسکن با اشــاره به وعده 
دولت برای ســاخت ۴ میلیون واحد مســکونی، گفت: دولت ما 
را تاکنون برای ســاخت بازی نداده است. صادقانه می گویم که 
ما بر ســر جزییات و روندها و مکانیزهایی که دولت برای همین 
تعــداد واحدی که در حوزه اجرا قــرار گرفته، دچار اختلاف نظر 

کارشناسی هستیم و این اختلاف تاکنون برطرف نشده است.
پورحاجت افــزود: باید دیدگاه هایی کــه در دولت و وزارت راه 
و شهرسازی در حوزه تولید مســکن وجود دارد، تغییر پیدا کند. 
دولت ها در تمام کشــورهای توســعه یافته نقش سیاست گذار و 

تسهیلگری را ایفا می کنند؛ نه نقش مداخله گری و پیمانکاری.
وی تصریح کرد: من اعتقاد دارم که شاید یک میلیون واحد در 
سال نشود تولید کرد، اما نباید ناامید شویم که نمی توانیم مسکن 
تولید کنیم. ســوال این است که چرا امروز ظرفیت تولید مسکن 
بخش خصوصی کشــور به ۳۰۰ هزار واحد رسیده است!؟ یعنی 
۶۰ درصد تولید مســکن کشــور کاهش پیدا کرده است. این در 
حالی است که ۵، ۶ میلیون واحد مسکونی در کشور کمبود داریم.

دبیر کانون سراســری انبوه سازان مسکن متذکر شد: دولت باید 
شــرایط را برای بخش خصوصی تســهیل کند که بازیگر اصلی 
ساخت مسکن، بخش خصوصی باشــد. با این وضعیت موجود، 
نمی شــود انتظار بیشــتری در حوزه مسکن و ســاختمان داشته 

باشیم.

وزیر اقتصاد گفت: برنامه ارزی دولت تثبیت به معنای میخکوب 
کردن نرخ ارز نیســت بلکــه به دنبال ثبات بخشــی به بازار و 

مدیریت نرخ حول سامانه نیما است.
سید احســان خاندوزی وزیر اقتصاد در گفت وگوی تلویزیونی با 
اشاره به سیاست دولت در تثبیت بازار ارز گفت: تثبیت بازار ارز به 
معنای تثبیت نرخ ارز نیما در قیمت ۲۸,۵۰۰ تومان نیســت. باید 
بتوانیم صادرات و واردات را در ســامانه نیما انجام دهیم و ثبات 

اقتصادی باید در سامانه نیما انجام بگیرد.
وزیر اقتصاد با بیان اینکه ۸۵ درصد نیاز بازار ارزی کشور برای 
کارهای متفاوت اعم از واردات، صادرات و مســافری با ارز نیما 
انجام می شــود و تنها ۱۵ درصد از معاملــه حجم بازار از طریق 

بازار آزاد است.
خانــدوزی با بیان اینکه تعویض رئیس بانک مرکزی به معنای 
تغییر فرد نبوده و تغییر سیاســت ارزی کشــور است، گفت: در 
آبان ماه اشــتباهاتی در بانک مرکزی و افزایش تقاضای درهم 
امارات انجام شده که بر تنور افزایش قیمت ارز دمید و با تعویض 

مدیریت بانک مرکزی این رویه اصلاح شد.
وزیــر اقتصاد اضافه کــرد: کانال های فردایــی ارز در روزهای 
تعطیل هم فعالیت داشــته و در ساعت های شب که وقت کاری 
نیســت به قیمت سازی ادامه می دهند و گردانندگان آن، افرادی 
هســتند که در ترکیه این اقدامات را انجام می دهند و این نوعی 

جنگ ترکیبی و شناختی علیه اقتصاد ایران است.
خانــدوزی تصریح کرد: باید بین گلایه هــای مردم از وضعیت 
اقتصــادی و بین برخی از بدخواهی ها و هجمه های غیرمنصفانه 
تمایز قائل شــد، در بین مردم هســتم و مردم کاملًا حق دارند 
به افزایش قیمت مســکن، گوشــت و ارز ناراضی باشند. اما باید 

هجمه های بدخواهان را دید و آن را در محاسبات آورد.
خانــدوزی ادامه داد: یک قله تورمــی در بهمن ۷۴ و یک قله 
تورمی دیگر در شهریور ماه سال ۱۴۰۰ داشته ایم امروز وضعیت 
تورم نســبت به هر دو قله پایین تر بوده و به ۴۰ درصد بوده ولی 
به همین تورم نیز راضی نیســتیم، در اسفند ۱۴۰۰ تورم نقطه به 
نقطه ۲۰ درصد کاهشــی یافت و به علت کنترل کسری بودجه 

توانســتیم تورم را کنترل کنیم. دولت به جای برداشت از بانک 
مرکزی به ســخت گیری به نهادهای دولتی روی آورده و سال 
گذشــته ۵۴ هزار میلیارد تومان دولت از بانک مرکزی استقراض 
کرد ولی امســال مجموع تنخواه دولت به ۸ هزار میلیارد تومان 

رسید.
وزیر اقتصاد به توجه ویژه دولت ســیزدهم به قشــر ضعیف و 
متوســط اشــاره کرده و افزود: افزایش یارانه دهک های پایین، 
رایگان کردن قبوض برای قشر ضعیف یا کم مصرف از اقدامات 
دولت سیزدهم است، در این دولت نه تنها ضریب جیبی افزایش 
نیافته بلکه آمارها نشان می دهد ضریب جیبی در زمان مدیریت 

دولت کاهش یافته است.
سخنگوی اقتصادی دولت در ادامه گفت: صادرات هم از لحاظ 
وزنی و هم از لحاظ ارزشــی افزایش یافته است، دولت در مقابله 
با رانت خواری نیز اقدامات ویژه ای داشــته است، اقداماتی مانند 
انتشار صورت های مالی و آسان کردن فضای کسب و کار و… 

است.
خاندوزی در پایان گفت: رشد تولید بنگاه های صنعتی، افزایش 
مجوز بدون کاغذ کســب و کار، کنترل تورم تولید کننده از ۸۳ 
درصد به ۴۰ درصد نشــان می دهد دولــت در برنامه ویژه برای 
اقتصاد دارد و اگر دولت برنامه ای نداشــت این همه دستاورد به 

دست نمی آمد.

این گونه بر تنور افزایش قیمت ارز دمیده شدچرا وعده های مسکنی رییسی جواب نمی داد؟
روایت جالب وزیر اقتصاد از پشت پرده افزایش قیمت دلارپورحاجت: آقای مخبر، بخش خصوصی از رفتارهای دولت ناامید است

اخبار کوتاه 

یک عضو هیات رئیسه مجلس شــورای اسلامی با بیان اینکه 
امروز مشکل اساسی مردم، معیشت و اشتغال جوانان است، گفت: 

مراقب باشیم که ما را درگیر حاشیه ها نکنند.
احمد امیرآبادی فراهانی در جلســه علنی روز یکشــنبه مجلس 
در نطق خود، ضمن اشــاره به ۱۹ دی ماه سالروز قیام مردم قم، 
گفت:  فردا ۱۹ دی ســالروز قیام مردم بصیر قم در دفاع از حریم 
مرجعیت و رهبری دینی ملت ایران اســت. قمی که شهر خون 
و قیــام نام گرفت و شــهری که با تمام کاســتی ها و کمبودها 
همچنان پای ارزش های انقلاب اسلامی ایستاده است. قم مرکز 

جهان تشیع و شهر اهل بیت پیامبر )ص( است.
نماینــده قم افزود: مردم قــم در ۹ دی ماه با بصیرت در مقابل 
فتنه گران ایستادند و مانند ۱۹ دی از ولایت و رهبری نظام دفاع 
کردند و امروز نیز با خروش خود از حریم ولایت در مقابل توهین 

نشریه فرانسوی به خیابان آمده و دفاع می کنند.
عضو هیات رئیســه مجلس شورای اسلامی در ادامه بیان کرد: 
از حوادث دیگر دی ماه می توان به کشــف حجاب رضا خان در 
۱۷ دی ماه ۱۳۱۴ اشــاره کرد کــه به موجب آن زنان و دختران 
این سرزمین برای استفاده از چادر و روسری منع شدند، اما زنان 
غیرتمند ایرانی زیر بار این نقشه شیطانی نرفتند و امروز نیز زنان 
مســلمان ایرانی از ارزش های دینی و انقلابی خود عقب نشینی 
نکرده و همواره در جامعه با حفظ حجاب در تمام شئونات زندگی 

و اداره کشور تلاش می کنند.
امیرآبادی با بیــان اینکه مجلس انقلابی طی دو و نیم ســال 
گذشــته مصوبات اقتصادی خوبی داشــته اســت،  یادآور شــد:  
امپراطوری رســانه ای مخالف نظام اســلامی و مجلس انقلابی 
مواردی که حقیقت نداشــته و یا نظر شخصی یکی از همکاران 
بــوده را به عنوان نظر مجلس و مصوبــه آن ضریب می دهد و 
بــه گونه ای در جامعه القا می کند کــه این موضوع نظر واقعی 

مجلس است.
وی در ادامــه خطاب به نمایندگان مجلــس تاکید کرد: بر این 
اساس مراقب باشــیم بهانه  ای به دست دشمنان ندهیم، مسلما 
سال آینده که مصادف با انتخابات دوره بعدی است، رسانه   های 
معاند تبلیغات گســترده ای را علیه ایــن مجلس انقلابی انجام 

خواهند داد، البته تذکرم به مسئولان صداوسیما هم این است که 
اخبار واقعی را از مجلس دریافت کنند.

این عضو هیات رییســه مجلس شورای اســلامی یادآور شد: 
یکی از دروغ  های بزرگی که امپراطوری رسانه   ای علیه مجلس 
ضریب داد، افزایش ۵۰ درصدی حقوق نمایندگان بود، در حالی 
که حقوق نمایندگان همیشــه به اندازه حقــوق کارکنان دولت 

افزایش پیدا کرده است.
امیرآبادی فراهانی با بیان اینکه امروز مشــکل اساســی مردم، 
معیشت و اشــتغال و ازدواج جوانان اســت، عنوان کرد: مراقب 
باشــیم که ما را درگیر حاشیه ها نکنند. مردم نیز خوب می دانند 
که مجلس قوانین خوبی وضع کرده اســت که امیدوارم با اجرای 

مناسب آن توسط دولت این مشکلات مرتفع شود.
وی افزود: اخیرا رئیس جمهور سابق آقای روحانی مطالبی را در 

دفاع از عمکرد دولت خود بیان کرده که خوب است ایشان مانند 
دوران مسئولیت خود بار دیگر سوار خودرو شده و یک نظرسنجی 
از داخل ماشین داشته باشــند، چون اگر پیاده شوند مردم پاسخ 

نظرسنجی را به ایشان به طور ویژه می  دهند.
این عضو هیات رئیسه مجلس در ادامه تصریح کرد: لذا توصیه 
می شود ایشان مانند دو سال گذشــته که سکوت اختیار کردند، 
هرگز ســخن نگویند اگرچه ایشان نمی   توانند از خیر دوره بعدی 

مجلس بگذرند و برای همین سخن را آغاز کردند.
امیرآبادی با بیان اینکه این روزها مردم شــاهد افزایش قیمت 
کالاهای گوناگون در کشــور هستند،  تصریح کرد: بخشی از این 
افزایــش قیمت مربوط به کم کاری های دولت قبل به خصوص 
در چاپ پول بدون پشتوانه بوده و بخش دیگر نیز مصیبتی است 
که بورس کالا بــرای مردم به وجود آورده و زندگی روزمره آنها 

را دچار التهاب کرده اســت. بورسی که باید محلی برای سرمایه  
گذاری شفاف، امن و مقابله با رانتخواری باشد، تبدیل به دزدخانه 
و ســر گردنه شــده که نمونه بارز آن در قیمت گذاری خودرو و 
فولاد اســت که می توان در عملکرد ضعیف بورس کالا آشکارا 

مشاهده کرد.
وی افزود: مســاله کمبود گاز در کشــور، یکی دیگر از مسائلی 
اســت که امروز تبدیل به مساله مورد بحث در جامعه شده است، 
باید از آنهایی که ۸ ســال دولت در اختیارشان بود سوال کرد که 
در طول این مدت چه سرمایه گذاری در این بخش کرده اند که 
اکنون به دلیل کمبود گاز برخی از مراکز پتروشــیمی و صنعتی 
تعطیل شــوند و این تعطیلی منجر به افزایش برخی اقلام مورد 

نیاز ساخت مسکن شود.
این عضو هیات رئیســه مجلس در عین حال خاطرنشان کرد: 
از ســازمان بازرســی می  خواهم به طور جدی به مساله سرمایه 
گذاری در حوزه گاز ورود کرده و افرادی که قصور داشته و ترک 

فعل کرده  اند را به دادگاه صالح معرفی کنند.
امیرآبادی فراهانی در ادامه در خصوص کمبود دارو و ســرم به 
وزیر بهداشــت تذکر داد و تاکید کرد: نســبت به رفع نیاز مردم 
اقدامات لازم را انجام داده و با کســانی که با دریافت ارز دولتی 
دارو وارد کرده ولی آن را توزیع نمی کنند، برخورد قاطع داشــته 

باشند.
وی همچنین از رئیس جمهور و دستگاه  هایی که قانون تبدیل 
وضعیت ایثارگران را اجرا کردند، تشکر و عنوان کرد: به دستگاه 

 هایی که این قانون را اجرایی نکرده تذکر جدی می  دهم.
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی ضمن تشکر از سفر 
اســتانی رئیس جمهور به قم و توجه به مناطق محروم اســتان، 
تکمیل پروژه   های نیمه تمــام از جمله مترو، منوریل، فاضلاب 
شــهری و توجه به مراکز درمانی مناطق مختلف استان و اجرای 

طرح   های هادی در روستاهای حوزه انتخابیه را خواستار شد.
این عضو هیات رئیســه مجلس شورای اســلامی در پایان ضمن تبریک 
انتصاب ســردار رادان به عنوان فرماندهــی کل نیروی انتظامی از زحمات 
سردار اشتری تشکر و خواســتار توجه به معیشت کارکنان این نهاد خدوم 

و زحمتکش شد.

وزیر راه و شهرسازی خبر داد:

احتمال افزایش وام نهضت ملی مسکن 
به ۵۰۰ میلیون تومان

وزیر راه و شهرسازی گفت: انتظار می رود سقف وام نهضت 
ملی مسکن از ۳۵۰ به ۵۰۰ میلیون تومان و دوره بازپرداخت 

نیز افزایش یابد تا قدرت مالی ساخت و ساز بالاتر برود.
مهرداد بذرپاش در جلســه کمیته تخصصی ستاد هماهنگی 
اقتصادی دولت با موضوع پیشنهادات وزارت راه و شهرسازی 
در خصوص ســاخت سالانه یک میلیون مسکن، اظهار کرد: 
مسکن و شهرسازی و حمل ونقل دو حوزه اصلی برنامه های 
وزارت راه و شهرســازی اســت. ایــن دو موضــوع اگرچه 
اشــتراکاتی دارند اما تلاش های متفاوتی می طلبند و تاکنون 
برای آن ها دو شــورای حمل و نقل و مســکن تشکیل و به 

صورت هفتگی جلسه تشکیل می شود.
وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: کارهای ستادی و پشتیبانی 
در خصوص اجرای وعده ۴ ســاله دولت، انجام شده است و 
مطالبه اصلی دولت این اســت که اجرای قانون جهش تولید 

مسکن به سرمنزل مقصود برسد.
وی تصریــح کرد: با توجه به مشــکلات پیش رو به ویژه در 
بخش تأمین مالی و تورم، کار این بخش سخت تر شده است.

وزیر راه و شهرســازی در خصوص تأمیــن زمین و اراضی 
موردنیاز برای این هدف گذاری افزود: بخشــی از زمین ها در 
مالکیت وزارتخانه و شــهرهای جدید است اما مطابق قانون 
جهش تولید مسکن سند بخش دیگر بایستی به وزارت راه و 

شهرسازی منتقل شود.
بذرپاش با تأکید بر این که کار حوزه مســکن در چند بخش 
انجام می شــود، گفت: بیش از ۲۰۰ هزار مســکن مهر نیمه 
تمــام باقی مانده کــه درصد پیشــرفت های مختلف دارد و 
تعدادی از آنها تا پایان ســال از طریــق منابع صندوق ملی 

مسکن تکمیل می شود.
وزیر راه و شهرســازی با اشاره به ســفر رئیس جمهور به 
شهر جدید پرند خاطرنشان کرد: یکی از بحران های موجود، 
مسکن هایی است که مردم وجه آن را پرداخت کرده اما هنوز 
تحویــل نگرفته اند؛ این در حالی اســت که منابع آن صرف 
زیرساخت ها شده، بنابراین تأمین منابع را به صورت واریز ۱۰ 
همت به صندوق ملی مسکن می طلبد تا بخشی از آن برای 
مسکن مهر و بخش دیگر برای ما به تفاوت و جبران کسری 
سود بانک ها صرف شود که در این راستا تکمیل مسکن های 

بالای ۶۰ درصد پیشرفت ساخت، در دستور کار است.
وی با بیان این که اصلی ترین تمرکز وزارت راه و شهرسازی 
روی بافت های فرســوده و ناپایدار اســت، گفت: این اقدام 
علاوه بر تولید مســکن، کشور را از مخاطرات بافت فرسوده 
نجات می دهد و تولید و ایمن سازی آن حائز اهمیت است. در 
بخش نوسازی بافت فرسوده طرح های انگیزشی و بسته های 
تشویقی طراحی شده که با استقبال مردم مواجه شده است و 

نتیجه قابل قبول داشته است.
وزیر راه و شهرســازی همچنین با اشــاره به خودمالکی ها 
و ســاخت و ساز از ســوی مردم اعلام کرد: فرآیند ساخت و 
ساز شخصی در ســال های اخیر کاهش پیدا کرده است، اما 
با راهبرد طرح های تشــویقی گوناگون که از سوی معاونت 
شهرســازی در حال اقدام است، روند ساخت مسکن سرعت 

می گیرد.
بذرپاش با اشــاره به بخش واگذاری زمین و ســاخت واحد 
مســکونی در اجرای طرح نهضت ملی مسکن، تصریح کرد: 
در شــهرهای با جمعیت کم تر از ۲۵ هزار نفر جمعیت، زمین 
۲۵۰ متری و در روســتاها زمین ۵۰۰ متری داده می شود که 
این متراژ بســته به شرایط قابل تغییر است. از سوی دیگر با 
ارائه تسهیلات بانکی، ساخت و ساز تقویت و افزایش خواهد 
یافت و انتظار می رود سقف وام از ۳۵۰ میلیون تومان تا ۵۰۰ 
میلیــون اضافه و زمان بازپرداخت نیز اضافه شــود تا قدرت 

مالی بالاتری به اشخاص برای ساخت و ساز داده شود.
بذرپاش به توافق با دســتگاه هایی که در خصوص ساخت 
مســکن ایفای نقش می کنند، اشــاره کرد و گفت: کارهای 
نهادی با دستگاه های اجرایی و شرکت های بزرگ در راستای 
تأمین مســکن کارکنان زیرمجموعه خود انجام شده است تا 
علاوه بر تحقق هدف دولت در حوزه مسکن، این سازمان ها 

به عنوان محرک های اصلی ساخت مسکن وارد عمل شوند.

مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه راه های کشور اعلام کرد؛

اختصاص ۵۰۰ میلیارد تومان اعتبار 
برای تکمیل راه آهن رشت-کاسپین

خیرالــه خادمی گفت: با پیگیری های صــورت گرفته و به 
منظور تســریع در روند اجرای راه آهن اســتراتژیک رشت-

کاســپین به زودی مبلغ ۵۰۰ میلیــارد تومان اعتبار از محل 
ماده ۵۶ به این پروژه تخصیص می یابد.

خیراله خادمی روز گذشته به همراه اسدالله عباسی استاندار 
گیلان از روند عملیات اجرایی زیرســاخت های حمل و نقل 

این استان بازدید کرد.
معاون وزیر راه و شهرســازی در بازدید از راه آهن رشت-

کاســپین با تاکید بر پیگیری تخصیــص ۵۰۰ میلیارد تومان 
اعتبار از محل ماده ۵۶ به این پروژه گفت: این مســیر ریلی 
در ادامه راه آهن قزوین- رشت به طول ۳۵ کیلومتر در حال 
ساخت اســت و تا پایان سال جاری طبق برنامه زمان بندی 
عملیات اجرایی حد فاصل رشت تا ایستگاه پیربازار به عنوان 

اولویت اول تکمیل و آماده بهره برداری می شود.
وی افــزود: در صورت تأمین منابــع مالی مورد نیاز در بهار 
ســال ۱۴۰۲ اولویــت دوم از پیربازار تا کاســپین تکمیل و 
آماده بهره برداری است. مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه 
راه های کشور، پیشرفت فیزیکی راه آهن رشت- کاسپین را 
۷۵ درصــد بیان کرد و گفت: هم اکنون ۸۳ درصد در بخش 
زیرســازی و ۳۱ درصد در بخش روسازی پیشرفت صورت 
گرفته است و ۱۴ کیلومتر از مسیر نیز ریلگذاری شده است.

خادمی بررســی راهکارهای تأمین مصالح خاکی پروژه را از 
دیگر برنامه های دیدار با مقامات اســتانی اعلام کرد و اظهار 
داشــت: تأمین مصالح و اجرای عملیــات خاکی پروژه ها در 
مناطق شمالی کشور بخش دیگری مشکلات اجرایی در این 
منطقه کشــور است که در این نشست ها بررسی و نسبت به 
تأمین مصالح و همکاری بــرای صدور مجوزهای مورد نیاز 

تصمیماتی اتخاذ شد.

امیرآبادی فراهانی عضو هیات رئیسه مجلس: 

بورس تبدیل به دزدخانه شده است

رئیس اتــاق بازرگانی ایــران می گوید که هدف 
اصلی دیپلماســی اقتصادی بایــد حل بحران ها و 

بازسازی نقش ایران در اقتصاد جهانی باشد.
غلامحسین شــافعی در نشست هیئت نمایندگان 
اتاق بازرگانی ایران درباره مســائل کلیدی برنامه 
هفتم توســعه اظهار کــرد: ماهیــت برنامه های 
میان مدت در ایران، توزیــع رانت نفت و گاز بوده 
و در نتیجه نه تنها توســعه بــه معنای دقیق کلمه 
محقق نشده است، بلکه در هفت دهه پر از تجربه، 
برنامه ریزی مســائل کشــور از چالش های سطح 
توســعه به حاشــیه تهیه آب و بــرق و غذا تقلیل 
یافته اســت. این عدم موفقیت در تحقق اهداف، 
این ســؤال را برمی انگیزد که چرا با وجود ســابقه 
طولانی در این امر، نتوانســتیم از دســتاوردهای 
برنامه ریزی بهره مند شویم. در بررسی هایی که به 
همت مرکز پژوهش های اتاق ایران و اتاق مشهد 

به صورت مشترک صورت گرفته، بر اهمیت درک 
شرایط اولیه در زمان برنامه ریزی تأکید شده است.

وی با اشــاره به اهمیت در نظر گرفتن شــرایط 
داخلی کشور و شــرایط نظام بین الملل در برنامه 
ریزی هــای کلان تصریح کــرد: اقتصاد ایران در 
آســتانه برنامه هفتم، با قیود و شوک های بیرونی 
و چالش هــای درونی مواجه اســت که وضعیت را 
در برنامه هفتم توســعه ویژه ساخته است. توصیه 
اول به دولت این اســت که بــا صراحت و دقت، 
شــرایط را تحلیل کند و با مردم در میان بگذارد. 
یکــی از موضوعاتی که در تدویــن برنامه هفتم 
باید به آن توجه شــود، تحولات اقتصاد بین الملل 
و به ویژه تجارت بین الملل است. از یک سو بخش 
مهمــی از راه های عادی تعامــل اقتصادی ایران 
با اقتصاد جهانی محدود شــده و از ســوی دیگر، 
هرگونه تحول مهم و چشمگیر در اقتصاد کشورها 

از جمله ایران بــه تحولات کلان بین المللی پیوند 
خورده اســت. گام اول در طراحی هــر برنامه ای 
فهــم صحیح و واقع بینانه از تحــولات بین المللی 
اســت. رئیس اتاق بازرگانی ایران با بیان اینکه در 
همکاری های بین المللی نمی توان غرب یا شــرق 
را جایگزین یکدیگر کرد، توضیــح داد: بازارهای 
صادراتــی ایران در آســیا و در جهان شــرق قرار 
گرفته اند در حالی که زیرســاخت های مبادله با این 
بازارها شــامل زیرســاخت های بیمه و حمل ونقل 
عمدتاً متأثر از سایر کشــورها و سیاست های آنها 
عمل می کنند. بنابرایــن، ایران نمی تواند هیچ یک 
از ایــن مجموعه ها را جایگزین دیگری کند. ایران 
برای حل وفصل این معضل اساســی در دیپلماسی 
اقتصادی خود که ناشــی از محیط بین الملل است 
باید به تداوم دیپلماســی اقتصــادی به این مهم 
بیندیشــد و این مســئله را در تدوین برنامه هفتم 

توسعه نیز لحاظ کند. نکته مهم دیگر آنکه برخلاف 
تصور برخی، کشــوری که اقتصــادش با اقتصاد 
بین الملل پیوندهای عمیق نداشته باشد، امنیت آن 
به مخاطره خواهد افتاد چراکه بودونبودش حداقل 
به لحاظ اقتصادی بــرای دیگران فرقی نمی کند.
شافعی ادامه داد: اخیراً یک طرح تحقیقاتی مهم در 
اتاق ایران اجرا شد و طی آن جدول داده – ستانده 
ایران در جدول داده - ستانده جهانی که ۷۰ کشور 
منتخب را در برمی گیرد ادغام شــد. این ۷۰ کشور 
بیش از ۹۰ درصد تولید جهان را به خود اختصاص 
می دهند. در آینده از این ابزار برای ســنجش آثار 
استفاده  تجاری  اقتصادی طرف های  سیاست های 
شــایانی خواهیم کرد؛ اما یکی از نتایج تأســف بار 
این مطالعه آن بود که نشــان داد اقتصاد ایران از 
زنجیره های ارزش آفرینــی جهانی در حال حذف 
شــدن اســت. برنامه هفتم توســعه باید به دنبال 

بازسازی نقش ایران در زنجیره های ارزش جهانی 
باشــد.وی به اهمیت مدیریت بازار ارز در اقتصاد 
ایران اشــاره کرد و گفت: اصولًا اینکه موضوعی 
مانند سیاســت های ارزی و به طور خاص نرخ ارز، 
به موضوعی سیاسی تبدیل شده است، راه حل های 
علمی درباره آن به کار گرفته نمی شــود. با توجه 
به ســاختار اقتصاد ایران و وابســته بودن بودجه 
دولت، ســهم بالای نهاده های وارداتی در تولیدات 
صنعتــی و کشــاورزی و ...، نــرخ ارز یک متغیر 
کلیدی و اثرگذار بر همه ارکان اقتصاد ایران است. 
کسری بودجه دولت، محیط تورمی بودجه ۱۴۰۱، 
نااطمینانی های ناشی از تنش های بین المللی و نبود 
افق روشــن از توافق هسته ای و اختلال در برخی 
مســیرهای تأمین ارز، منجر به افزایش انتظارات 
تورمی در جامعه و هجوم به بازار دارایی ها به ویژه 

بازار ارز برای حفظ ارزش پول شده است.
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